
 

 

Zápis z jednání 
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina č. 1/2015 

konaného dne 20. 1. 2015 
 

Přítomni: 

1. Jiří Uchytil (místopředseda) 7. Vladimír Mareček 

2. František Kučera 8. Jiří Pykal 

3. Jiří Svoboda 9 Jaroslav Poborský 

4. Jaroslav Kolařík 10. Martin Malina 

5. Karel Moravec 11. Olga Kameníková (tajemník) 

6. Ivo Rohovský (předseda)  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Josef Matějek 3. Luboš Rudišar 

2. Jan Vítek  

  
Hosté: 

1. Zdeněk Chlád (radní Kraje Vysočina) 

2. Eva Horná (OŽPZ) 

3. Jaroslav Mikyna (OŽPZ) 

4. Jana Kotoučková (KOUS) 

5. Josef Blažek (OAK Pelhřimov) 

6. Vít Šimon (Zemědělský svaz ČR) 

 
Program: 

1. Zahájení 

2. Řešení problematiky zemědělství v Kraji Vysočina 

3. Informace o grantových programech – Bioodpady 2015, Životní prostředí 2015, Čistá 

voda 2015 

4. Diskuse a různé 

5. Závěr 

 
 
1. Zahájení 
Ivo Rohovský, předseda komise, přivítal všechny přítomné a hosty a zahájil jednání. Dle počtu 
přítomných členů konstatoval, že je komise usnášeníschopná. Přednesl návrh programu 
jednání, který byl 10 hlasy schválen. K zápisu z minulého zasedání nebyly vzneseny žádné 
připomínky. 
 
Ivo Rohovský přivítal Zdeňka Chláda, člena Rady Kraje Vysočina pro oblast životního prostředí 
a zemědělství, a Evu Hornou, vedoucí odboru životního prostředí a zemědělství. 
 



 

Číslo jednací:  KUJI  4362/2015 
 

Číslo stránky 2 

 
2. Řešení problematiky zemědělství v Kraji Vysočina 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Zdeněk Chlád podal následující informace: 
Výzva 8/2014 zemědělské akce 
V roce 2014 byla vyhlášena Výzva č. 8/2014 – zemědělské akce k Zásadám Zastupitelstva 
Kraje Vysočina pro poskytování finančních příspěvků na podporu v Kraji Vysočina pro období 
2007 – 2013 z rozpočtu Kraje Vysočina a způsobu kontroly jejich využití ve znění Dodatku č. 1, 
2 a 3. Doručeno bylo 25 žádostí, dvě žádosti nesplnily podmínky Zásad, podpořeno bylo 23 
žádostí celkovou částkou 950 tis. Kč, proplaceno 927 tis. Kč. 
 
Poskytování příspěvků na hospodaření v lesích 
Kraj Vysočina vnímá podporu hospodárného a k přírodě šetrného hospodaření v lesích jako 
tradiční nástroj a způsob motivace vlastníků lesů. V roce 2014 byly finanční příspěvky na 
hospodaření v lesích v Kraji Vysočina poskytovány podle „Zásad Zastupitelstva Kraje Vysočina 
pro poskytování finančních příspěvků na hospodaření v lesích pro období 2014 – 2020 (dále jen 
„Zásady č. 11/13“).  
Členové komise obdrželi tabulku, ve které je uveden rozsah čerpání finančních prostředků 
v roce 2014 podle Zásad a nařízení vlády 30/2014 Sb., o stanovení závazných pravidel 
poskytování finančních příspěvků na hospodaření v lesích a na vybrané myslivecké činnosti.  
Zastupitelstvo Kraje Vysočina na jednání dne 16. 12. 2014 usnesením č. 0625/07/2014/ZK 
schválilo k Zásadám č. 11/13 Dodatek č. 1, který reaguje na povinnosti nově stanovené  
v „Pokynech Evropské unie ke státní podpoře v odvětví zemědělství a lesnictví ve venkovských 
oblastech na období 2014 – 2020“ v podobě registrace žadatele. Ten musí nově doručit na 
krajský úřad před splněním předmětu příspěvku registraci, a to od 1. ledna do 31. března 
běžného roku. 
 
Střední zemědělské školství 
Informace o jednáních, ohledně vytváření center zemědělského vzdělávání. 
 
Aktivity v loňském roce 
Prezentace Kraje Vysočina na výstavě Země Živitelka v Českých Budějovicích, Výstava skotu 
v Radešínské Svratce, Den s Krajem Vysočina, Bramborářské dny v Havlíčkově Brodě. Zahájení 
realizace filmu o agrárním sektoru a přiblížení zemědělství Kraje Vysočina mladé generaci 
formou pěti exkursí na zemědělských podnicích. 
 
Zdeněk Chlád dále uvedl: 

- v roce 2015 je plánována účast Kraje Vysočina na světové výstavě Expo 2015 v Miláně, 
- v prvním pololetí letošního roku by mělo být ukončeno natáčení filmu o agrárním sektoru 

a jeho předání k dalšímu využití (na výstavách, ve školách), 
- je zájem, aby aktivita přiblížení zemědělství v Kraji Vysočina mladé generaci i v letošním 

roce pokračovala. 
 
Zásady Zastupitelstva Kraje Vysočina pro poskytování finančních příspěvků na podporu 
zemědělství pro období 2015- 2021 (dále jen „Zásady č. 17/14“) 
Zásady byly projednány na zasedání zastupitelstva kraje dne 16. 12. 2014 (usnesení  
č. 0623/07/2014/ZK). Prostřednictvím Ministerstva Zemědělství podpora byla oznámena 
Evropské komisi. Na základě připomínky vznesené Evropskou komisí byl vypracován Dodatek  
č. 1 k Zásadám č. 17/14, který bude projednán na zasedání zastupitelstva kraje dne 27. 1. 2015. 
Po schválení Dodatku č. 1 bude možno vyhlásit Výzvu 1/2015 zemědělské akce. 
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Setkání se zástupci nevládního neziskového sektoru 
V letošním roce se uskuteční setkání se zástupci chovatelů, včelařů a zahrádkářů. Na programu 
jednání bude předání vzájemných informací jak o akcích, které proběhly v roce 2014  
a plánovaných akcích pro rok 2015 a možných podpor do oblasti včelařství. V příštím období  
by měla spolupráce pokračovat a nadále se rozvíjet. 
 
Agroklastr Vysočina z.s. 
Vladimír Mareček okomentoval podkladový materiál, který byl členům komise předložen na 
zasedání. Uvedl, že cílem klastru je trvale udržitelná, konkurenceschopná produkce potravin, 
s důrazem na kvalitu. Úkolem klastru je vytvoření podmínek, aby i z krátkodobého hlediska bylo 
plnění cíle ekonomickým přínosem pro zemědělský podnik. Způsobem řešení je vytvoření 
systému preventivních, ekonomicky obhajitelných opatření, aktivního hospodaření pro ochranu 
úrodnosti půdy, vodních zdrojů a pohody i zdraví zvířat nad v současnosti povinný základní 
rámec (GAEC, welfare). Dále informoval o možných principech řešení. 
 
Josef Blažek uvedl, zda by nebylo vhodnější využít stávající Agrární komoru, neboť ta má vůči 
státu určitou vyjednávací pozici. Zdeněk Chlád objasnil úlohu Agroklastru Vysočina, která 
spočívá v primárním řešení problematiky zemědělství  Kraje Vysočina.  
 
V následné diskusi se členové komise vyjádřili k výkupním cenám mléka, investicím do 
zpracovatelského průmyslu v zahraničí (např. vznik nových velkých mlékáren), vyjádřili kladné 
stanovisko k  vytváření center zemědělského vzdělávání. 
 
Usnesení 001/01/2015/Kzžp  
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina  
bere na vědomí 
informace o činnosti Kraje Vysočina v oblasti zemědělství a  
doporučuje 
vyhlásit Výzvu č. 1/2015 – zemědělské akce k Zásadám Zastupitelstva Kraje Vysočina  
pro poskytování finančních příspěvků na podporu zemědělství pro období 2015- 2021. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
3. Informace o grantových programech – Bioodpady 2015, Životní prostředí 2015, Čistá 
voda 2015 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladové materiály. 
 
Grantový program Bioodpady 2015 
Eva Horná uvedla, že se jedná o návrh na vyhlášení grantového programu na podporu 
předcházení vzniku odpadů a na podporu tvorby uceleného systému nakládání s bioodpadem 
určeného pro obce a právnické osoby (s předmětem podnikání nakládání s odpady) s maximální 
podporou 50 tis. Kč na jeden projekt. Předkládaný grantový program přispěje k plnění cílů 
stanovených v Plánu odpadového hospodářství Kraje Vysočina. 
 
Grantový program Životní prostředí 2015  
Eva Horná sdělila, že se jedná se o návrh na vyhlášení grantového programu na podporu 
environmentální výchovy, vzdělávání a osvěty (EVVO) v oblastech nakládání s odpady, kvalita 
ovzduší, příroda, přírodní zahrady, lesní pedagogika, úspory energie s maximální podporou  
50 tis. Kč na jeden projekt. Příjemci dotace jsou obce, příspěvkové organizace obcí a kraje, 
neziskové organizace a právnické osoby vykonávající činnost školy nebo školského zařízení. 
Předkládaný grantový program přispěje k plnění cílů o informování a osvětě veřejnosti 
v problematice životního prostředí v Koncepci environmentální výchovy, vzdělávání a osvěty 
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Kraje Vysočina, Plánu odpadového hospodářství Kraje Vysočina, Programu ke zlepšení kvality 
ovzduší Kraje Vysočina a v dalších koncepčních materiálech na národní úrovni. 
 
Usnesení 002/01/2015/Kzžp  
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina  
bere na vědomí 
informace o grantových programech Fondu Vysočiny „Životní prostředí 2015“ a „Bioodpady 
2015“ 
doporučuje 
radě kraje, aby doporučila zastupitelstvu kraje vyhlásit grantové programy „Životní prostředí 
2015“ a „Bioodpady 2015“ dle materiálu Kzžp-01-2015-03, př. 1 a Kzžp-01-2015-03, př. 2. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
Ivo Rohovský poděkoval za účast a s Evou Hornou se rozloučil. 
 
Grantový program Čistá voda 2015 
Jaroslav Mikyna informoval, o návrhu na vyhlášení grantového programu „Čistá voda 2015“ na 
podporu zpracování studií nebo projektových dokumentací v oblasti zásobování pitnou vodou, 
odvádění a čištění odpadních vod a ochrany před povodněmi určeného pro obce, svazky obcí  
a obchodní společnosti vlastněné z více než 50 % majetku obcemi, které jsou vlastníkem 
vodohospodářské infrastruktury, s maximální podporou 400 tis. Kč na jeden projekt. 
Grantový program „Čistá voda 2015“ zahrnuje tři podprogramy. Cílem podprogramu  
A - Zásobování pitnou vodou je zajištění dodávky pitné vody v odpovídající jakosti a množství. 
Cílem podprogramu B - Odvádění a čištění odpadních vod je snížení množství znečištění 
vypouštěného do povrchových i podzemních vod z komunálních zdrojů. Cílem podprogramu  
C - Ochrana před povodněmi je zvýšení úrovně ochrany před povodněmi za účelem snížení 
jejich negativních dopadů. 
 
Jana Kotoučková vznesla dotaz ohledně dotací pro podniky (podnikatelský sektor) na zadržení  
a zasakování srážkových vod z jejich staveb. Dále se dotázala na podporu malých obcí, které 
mají zájem o čištění vod pomocí kořenových čistíren odpadních vod (ČOV) a nesouhlas s jejich 
povolováním ze strany Povodí Moravy, s.p. 
 
Zdeněk Chlád uvedl, že je mu známo stanovisko Povodí Moravy, s.p. ohledně nesouhlasného 
postoje k povolování kořenových ČOV malým obcím. Je zde snaha o podporu realizace 
pilotního provozu ve vybrané menší obci na území kraje. S Povodím Moravy probíhají jednání 
ve věci.  
 
Jaroslav Mikyna v souvislosti s dotazem na podporu obcí se zájmem o kořenové ČOV uvedl,  
že návrh grantového programu tento způsob čištění odpadních vod nevylučuje a obce si mohou 
požádat o podporu zpracování studie nebo projektu v této oblasti. Dále pohovořil  
o zkušenostech s kořenovými ČOV na území kraje. K dotazu Jany Kotoučkové ohledně 
možností dotací pro podnikatelskou sféru na zasakování srážkových vod uvedl, že grantový 
program je určen zejména na podporu obcí a jejich svazků, nikoli obecně podnikatelské sféry. 
Není důvodné rozšiřovat okruh žadatelů a vkládat nový podprogram na podporu projektů na 
zasakování. Podpora vlastní realizace staveb pak není předmětem tohoto grantového programu 
vůbec. Rozhodující je i omezená alokace finančních prostředků. V roce 2014 byl více než 
dvojnásobný převis požadavků žadatelů nad alokací. 
 
Usnesení 003/01/2015/Kzžp  
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina  
bere na vědomí 
informace o grantovém programu Fondu Vysočiny „Čistá voda 2015“ a 
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doporučuje 
radě kraje, aby doporučila zastupitelstvu kraje vyhlásit grantový program „Čistá voda 2015“ dle 
materiálu Kzžp-01-2015-03, př. 1. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
4. Diskuse a různé 
Na základě podnětu Jiřího Uchytila se členové komise v následné diskusi vyjádřili na téma 
intenzivní zemědělská výroba, bio výroba a zdravý produkt. 
 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na úterý 17. března 2015, od 14.00 hodin. 
 
 
5. Závěr 
Závěrem předseda poděkoval všem přítomným za aktivní účast a ukončil zasedání. 
 
 
 
 
Ivo Rohovský 
předseda Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
 
 
 
Olga Kameníková 
tajemnice Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 21. 1. 2015. 


